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Diplomová práce Bc. Petra Stiblíka se zabývá fylogenezí a evolucí jednoho z tribů 

čeledi Torymidae patřící do nadčeledí chalcidek, jedny z největších skupin blanokřídlého 

hmyzu vůbec. Chalcidky jsou obecně považovány za parazitoidy, jejichž larvy napadají 

vajíčka, larvy a dokonce i dospělce různých druhů hmyzu. Některé druhy jsou sekundárně 

býložravé. Obecně však je o biologii a celkové evoluci této početné a bezesporu velmi 

významné skupině hmyzu známo málo. Jejich velikost se často totiž blíží jen několika málo 

milimetrům a běžný pozorovatel je v přírodě snadno přehlédne. 

Zástupci čeledi Torymidae jsou považováni obecně za parazitoidy hálkotvorného 

hmyzu s několika odchylkami k různým typům hostitelů. Tato abnormalita v rámci čeledi je 

právě vlastní tribu Microdontomerini, kteří jsou nejenom parazitoidi různých hálkotvorných 

organizmů, ale dokonce také samotářských včel a vajíček kudlanek. 

 Grissell (1995) poměrně podrobně zpracoval fylogenezi podčeledi Toryminae na 

základě morfologických znaků a stanovil znaky vymezující tribus Microdontomerini a jeho 

jednotlivé rody. Nicméně dle předběžných výsledků školitele DP se ukázalo, že do tribu 

budou na základě molekulárních znaků zařazeny i další rody, což „bourá“ dosavadní 

morfologický koncept celé skupiny a případně pohled na její celkovou evoluci. Úkolem Bc. 

Petra Stiblíka tedy bylo sestavit podrobnou fylogenetickou hypotézu tribu Microdontomerini 

a konfrontovat ji s morfologií a dalšími atributy. 

 Nutno podotknout, že Petr měl poměrně ztíženou situaci tím, že na celou práci měl 

pouze jeden školní rok. Původně se totiž v rámci DP měl zabývat jinou tématikou a to 

chováním hostitelů po napadení parazitoidem a účinky jejich jedu na hostitelský organizmus. 

Po menších či spíše větších neúspěších, které střídalo nadšení s intaktností k zadané práci 

jsme se nakonec oboustranně dohodli toto téma opustit a vrhnout se téma náhradní, kterým je 

prezentovaná DP. 

 Co se týče DP, tak musím říci, že diplomant se tématu zhostil s velkým nasazením a 

nashromáždil obrovské množství dat. Nejen těch sekvenčních, ale zvláště pak morfologických 

v podobě snímků z elektronového mikroskopu různých sekvenovaných taxonů. Osvojil si také 

poměrně rychle a téměř samostatně různé metody analýz dat. Mírný skluz pak ale nastal při 

sepisování práce, se kterým diplomant ze začátku dosti otálel. Posléze také zjistil, že psát DP 

není zase tak snadný a krátkodobý úkol, jak si sám zprvu myslel. To se bohužel promítlo i na 

celkové finální podobě práce, kterou blíže hodnotí oponent. 

 Nicméně na závěr musím konstatovat, že i přes veškeré výhrady, které k práci mám 

nebo jsem měl, ať už diplomantem akceptovaných či nikoliv, během jejího sepisování musím 

konstatovat, že DP vcelku splňuje mé očekávání a po rozsáhlejším doplnění zejména 

morfologických dat a jejich vyhodnocení budou výsledky publikovatelné. 

 Na základě výše uvedeného tedy práci doporučuji k obhajobě. 
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